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am receiving and shipping clerk for Austin Baldwin 

Cokpany, and was such in March, 1910. 

Did you receive 4a certain bOx out 4 1/2 feet 

long and one foot square? A I did, yea sir. 

q What date did you receive that box? A The 13th or 

14th I am not certain as to the date. The box was marked 

%Vero Vter000, Pedditchl England, It also had our 

stencil Care of Austin Baldwin, New York, I entered that 

case in our tally book, weighed it, measured it, and 

shipping mark on it. The box was said to contain 

fishing rode, / saw the box on the 15th of March) about 

four o'clock in the afternoon on a truck. Mt. McAllister, 

one of our employees drove that truck. It was to go on 

the steamer 0aMPania to Liverpool, Eng 

VI', A R D C. $TROH M, a witnes called on behal 

of the People having been duly sworn testified as 

lowo: 
zarom EXAMINATION BY MR.,JACOBY: 

I am secretary of the Austin Baldwin Company, 

wae such in March, 1910, I retteOber the. afternoon, 

March 150 1910. 



articles loaded upon a truck in your presence that of 

n000? A Yes, 

'Whose truck? A Zahn McAllister. The 'driver 0 

the truck was McAllister' son. 

4 Was old McAllister there A Ue he Was 

Can you describe in particular the box said 

,contain fishing rods? A Yes, sir. Zcan remeMber 

etencil mark of our own on the tepi that s put on after 

it comes to us. 

Do you remember the size and shape of the box? 

A A box about four feet high and about 11 X 11 inches, 

So' that it was a long narrow box? A -es, gar. 

there4 Was  any other box of that shape on tha# trUCk? 

The other boxes were 

You were not present the next morning when Kelly 

drove off with it from the stable? A No, sir. 

TORN McALLISTER0 awitness called 'cu behalf 

of the People, having been duly sworn testified aefellowe 
DIRECT KKANINATIOIT EY MR. JACOBY: 

I am employed by the Austin Baldwin ,C0mParlY) 



ave1 been for 35 years. I remember. loading 111, truolt on the 

afternoon Of the 15th of March, 1910, at 21 Pearl ati4ee 
one 

in this city, and oounty. I can remember 0400 Sben 

that high and about that wide (illustrating). It was mark 

A. 24. I could not remember the address that was on it. 

q Was there any other "box of that shape and that size? 

q About how aong was that box that 'yatt showed us with 

your hands? A l' should say about four feetio 

4 Your feet long? A Yea, sir. 

q How wide and thick? A About 11 inohea Or 00. 

q And that box was pooltivelY on that truck when 

went off that afternoon? A Yes, air. 

Did you cee that box again where did the truck stay 

over night? A In our stable. 

Did you see that same box the nextmorning? 

A Yee sirs.-- on the truck 

4 Who drove that truck? A Xadk 

Q It was put on this truck? A Yes, sir. 

4 The mornAg of the 16th? A :reel 0 

Q And the other box00 

Q What time? A About half past Beim on the morning 

of March 16 h. 

How many boxes we 



„44A-mr, 

15 image 0 that w01.71t off my truck on to the other one; . 

3' H N ic EL Y, Witness called on behalf ,of 

People, having been duly sworn, testified as follower 
DIREcT IIXAMINAVON BY MR. JACOBY: 

I work for ijohn McAllister, and have worked 

for him for five and a half years. / remember the morn  

ing of March 16, 1910. I took a load of goods 

the staikle that morning. 

How was the load put on your truck?....By .M•.  

Allister. 

Q Were you present? A To, sir. 

Q Did you see the load on the truck? 

q Did you see McAllister that morning A Tee, 

q Haw many boxes were there on the truck? A 17 

packages. 

Q, Among them do you remember any box that. you can 

scribe particularly to the jury? A Cotton and watt:4110*e” 

ments and fishing tackle and fishing poles. 

Do you remember the box that contained fishing poles? 

A yes, sir. 

Tt as something 0 one foot by tour' feet ten, aome 

thing like that. 



What was the length.?. A Your f'eet, 'between tow 

'feet ten and five feet. 

Q How wide? A 13. or 12 inches. . 

Q 11 or 12 inches square and something over four feet 

long? A Yes, sir. 

Q Was that the on1 box of that shape that Was on the 

truck that morning? A Yee 

. What time did you drive away from the 

A About 40. 

Where was the stable? A .33. Ver y street; on the 

west side between 4th and Waverly place. 

Where did you drive to? A White Star pier. 

ct You were too late for the Campania? A Yes, sir. 

You went. to the White Star pier/ A The, sir, 20th.. 

Street and, the river front. I got off the truck leaving 

it outside of the pier, and went down on the dock and 

when I came bat& the truck was missing. When / next saw 

the truck it was the 18th of March and the boxes were 

a witneee called on behalf of 

the People, being duly sworn, testified an follows: 

DIRECT EXAMINATION BY M. 3400BY 

Q Where do you livel A 114 Christopher 



Where do you live? A 114 Christopher 

q, Mr. Parke would you mind telling the jury how o 

you are? A 'Nineteen. 

Q What is that? A Nineteen. 

Q Keep your 'voice up. Did you live there in Marc] 

and Aprils 1.910? A Yea, air. 

q With whom' A My father. 

4 Were you working in business with your father at 

time? A Yeas  

'what busines Ilish*ng tackle business. 

In fishing tackle did !you deal in fishing rode? 

A years air. 

You sold fishin rode and tackle at retail? 

A Yeas sir. 

Do you know tlua defendant Max Cohen? A yea, 

When did you first know him comes or when did ,you 

make his acquaintance/ A Well, that le a little hardv 

met him I think, something aboutla months agO., the . first 

was it before Marqh, 1910? Ye,O, 

Youn,knew him in March, 1910? A Yes, aiPs 

You had a previouc Acquaintapcte with him?' 



....ow-4,1srponammt  

Q Did you ever buy any rods from him before 

1910? A No, sir. 

ct Now, 1 show you people's 343.ib3.t a 2 and 3 for 

tffication, and ask you whether you have seen them before? 

A Yes, sir. 

Q Your answer is yes. A Yes, sir. 

When did you ever have this, rod in your 'possession 

Q, people's xhib-ite 2 and identification? 

A yes sir 

Q When did it come into your possession? A March 18th 

think it was. 

date. 

You think t was? A Yes viz., 

But it was within a few 

that day? A rea, sir. 

Q Who, if you know gave it to you? 

Cohen. 

Tell us the conversation that ym had with him 

with refere ,ce to this rod and other rod6 like 

4 MB JACOBY: I aSk to have tijS marked in 

(Marked people 'S d 3 in 

der3,ce.) 



Now tea u everything t.hat,.happened:bevoeri. 

you and this :defendant Up. .to.. the time that he gave  you  

of business on the 18th I think it was 'Of March 

asked for my father;  my father was out; he then said, 

he asked when he would be in; I told him I expect him 

in that everdng; he was going to leave a memorandum or 

card and he said he Would lake to see mr fa1et'. 

What is that? A He paid he Would like to see my, 
,t -

father; I asked him what it n retard to and .he said, 

tf- I would come arl'OUrid to his place business he would 

tell me. I went around to thia manOs place. 

Where was his place? & In Greenwich street 

Do you remember the number? 

ure of the number. 

Between what blocks? A Between 10th and llth. 

r was that from your place AI About three 

nt around the same dy to haS place? 

there? A 



him 14:there he got them from.; and I understood h 

he bought them at auction. 

Did he say hebought them at miction? A 

Sure Of that? A y 

Ind he tell you where? A Not ai 

he tell you how many he had? 

in- the afternoon. 

Q Did he show you any of them? A 1-10 showed me this 

one here. 

q, What did you say? A I told him 1.• didn't know about 

them; they were foreign make rod; I would take and find' 

out about them; and he gave me this here rOt aa a sample, 

and wanted to know about theme 

Did he name any price that night? 

.did not; but the next day he named a price1 he wanted 

$2 a piece for them. 

q When did you Bee him the next day? A The next 4ay ii 

wae in the thoimimg 

4 Whore? At his plgoef A Yea, sir, at our placs. 



ttri. 

came to your place 

.4. 'He said he wanted .2 a .pietie? . 

q What did you say? A I told him a little too =On 

for the rod as it was a rod we could not use. 

Q0 At the time he gave y 

Mark on it? 

Objeolted to. 

q Is the rod People's Exhibit 2 in the same condition 

now that it was at the time that the defendant gave it to 

1; this rod, did it have this 

you with the exception of the letters and stenographer 

marks/ A Yes, sir. 

4. It ie. A Yessir. 

q Now, we have came to the next rnornng at your 

place? A Yes, sir. 

He said he wanted $2‘a piece? A Yes, eir. 

q What did you say? A I told him it w stoommmph :for 

the rod, we would not be Ole to use them at that price; 

we could not use them at that price, he said he would let 

us know if he could do any better;, and I think that evenin 

he came hack again. 

What is that? A Re came badk that evening and wan 

to know what we would give for them;  'I told him I di 

exactly know and eo he came in a couple of daiø followin 

and was willina to sell them at a dollar apiece, which wax 



we told him then I didn't think we would be dble 

them as they were a foreign make rod. 

q It was a rod for foreign use? A Yes, sir; and 

he said he limed like to diand them in, and see if .we could 

get rid of then for hi he was willing to sell them 

very low. 

(1, Did he send them in? A Yes, sir. 

CI How many days after the day that you first talked to 

him ? A Well I think about three days after, on a 

Saturday: 

How did they come, on a truck or by hand? A B 

Somebody carripd them in? A Yes, sir. 

Not this defendant? 

How many were there? A 40. 

Was he there then? A Yes, sir. 

While in your stor what conversation did you have w 

around on Monday and wanted to Unow would lye buy th 

wanted to "borrow 05 on the rode"; said he was a little shot 

nany my father told himl would not. give him any money 



he had a friend in, Ossining, New York, and wished to 

them for him; he wanted to know if We would sell them for 

him; he didn't want ;to sell them direct; my father 

he wouldn t do that. Mt. Cohen came around that evening 

couldn't use them it was. very tunny he wanted Ile to 

sell the rode when they were his rods. 

Cohen sent for them the next day? A Mx Cihen came 

in, .and took the rods with a man on a wagon. 

q While Cohen was present? A Yes, sir. 

q How long were those 40 rods in your place? 

A Alta ether about three days. 

q This rod People's Exhibit 2 remained With them? 

A yes, six., 

q Do you know a police officer n 14*Iler? 

A Yes, sir. 

Q When did you first; see him after the other  40 rods 

went away? A Well, that I ain't exactly sure of. 

Q Was it aftwrwardo? A Yee, six'; 

q It was after that time? A The, Sirs 

q Did you have a talk with 4im? A, lr 



4. Mid Yon give him this ro 

air• 

4 At that time? A yes, air. 

144014/nrim lunclgumw: 

What is your full name? A 'Henry C. Parke' 

How old are you? 

You were about 18 a year ag ? A Yes, air. 

You and Cohen were not particular friends were yo 

4 But you knew Cohen 

4 So when you said you gnew. him 28 months were 

mistaken? A I have seen him once; he hada sign 

and that was the only way I knew hi 

Your fathtr knew Cohen?. A Only the time he been 

Before this particular transaction of these rods 

place your father painted a sign for Cohen?, A Yes, 

In Cohenis place of busineSe? A 10 .04,4, 



'l Xt was a sign Max Cohen? A I den t exactly remember 

the wording on the sign,. 

sign for Cohen 's store? 

Cohen had a store? A Yes, sir. 

About.three blocks from you? A 

That is how Max Cohen and your father got to be 

acquainted? A Yes, sir. 

Q When Cohen came to you you knew him to be the same 

Cohen you had delivered the Sign to? 

Q You knew where his place of bu iness 

A Yes, sir. 

Q, Ybu knew the kind of business he 

Q You had been in his store once before? A. 

Q Your father had been in his store? A No,,siri 

Q' DIRA your father know in What business Cohen was?, 

Because he pain him? A Yes, .air 

q The sign stated his business? A yto,air 

Q What was his bu ine s? A 3unic 'business, 

Q Now, Parke you were in the tiebing rod huoines 



And in the window? A Y 

Q. When Cohen came to you he said he had some rods h 

wanted to sell? A 

q, And hi asked you to go over to his place and look 

at theta? A Yes,, sir. 

Q YOU camp to his place, and he showed you, this one 

Where was in the windOW?• A .No, :si 

Near the window? A Inside the atOra• 

Near the door? A I dontt exactly know where 

Q, Were there any people around when he spoke t 

/ believe his wife we there• 

C/ •Anybody else? A That is all. 

Q, This was in broadda light? A Yes, 

You took this rod along? A Yeat sir. 

q Gave it to you'i• father? A Yes, air.. 

q Put it in the window, didn,:t you? A Ye 

IR, Didn't Cohen tell you not to put. Obi' rod 4.0 



Q Warn you to be careful about this particular 

A No sir,.. 

Didnot say a word about that? A 

.Q You say he took the other 40 rods? 

Brought them over there? A Ne sent them there. 

Q He sent them in with somebod,y. A Yes, sir. 

Q He followed later? A Yes, sir. 

Q Quite a bulky package these 40 rods, Werenit they 

A Not so very. 

q Took up as. much A About,. 

two feet square. 

Q When he brought in these rods what did you do with 

them? A Just left them they were right in the 

Q, When was it that these 40 rods were brought iii 

A On a Saturday. 

What day of the month? A Well that I•a ni 

wasn't it? A Yes, sir. . 

just the time it is 

Wasntt it later. than now just about Ilayt 



1.• 

21, 

:HOW: P Y5:11-1010WAA:.was in. !WO? A lie!angse-! 

it Was the Saturday following the 18th. 

There are Saturdays every Month?, A Yes, o 

1* was the 18th of March, a. Saturday? A 1o, nir, 

ain't sure of that, I think it was a Thursday. 

The 18th, a ThurOday? A Yes, air. 

Patrick's Day was Wednesday' that ear? 

A I think so. 

4 Don't you remember' it? A. It mighthave been, 1a0r 

it,mighthave been. 

q You are not sure on what day you took the first rod 

from Cohen's place? A On the 18th of March. 

4 How do you know it was thel8th?.A Because I knew 

it was the 18th. 

How doyou know? A Well, that is the only one'. 

I was sure of 

4 Who told you it was the 18th? A Well, I done some 

business that day, and I know the date froli that. 

q What business did you do? A I made three P9I04 

for a man in Spring street and they were to be dime on 

that day. 

4 What day of th* week was the 18th? A I 144 you 

it was Thursday I think. 

4 There is nothing fixed definitely. n your mindthat, it 



Q Do you know when St Patrick s Day was 

what date? A, I couldn't exactly remember. 

was on the 17th of March? . A Well, I know it 

was on the 17th. 

q The 17th of March? A Yes, giro 

q The same as it is every year? A Yes, sir. 

Q, What day was it this year, what day of the week was 

it Tuesday or Wednesday? A / think it was on Wednesday. 

q This year? A I think 00, I e,m not sure. 

Then if this rear it was on Wednesday then it WaSnft 

last year on Wednesday? A No,' sir. 

Q Was it? A No, sir. 

Q So you don't remember when St. Patrick's Day wag 

a year ago, 1910? A No, sir, I do not. . 

You do not? A No, sir. 

Q Of course it is every year. A I am,Pretty sure 

was on a Wednesday or a Tuesday. 

q You don it know what day of the week it was on?' 

4 I ain t cure Of that.. 

qI ask you to fiZ it definitely` in your own mind 



Cohen on the 18th of March? A I got that sample ôff 

. Cohen on the 18th. 

q What makes you remember it was 

member it wae the nth. 

You remember? A Yes, sir. 

No mistake about it? A No, sir. 

You don't remember what Or eek it wail.. 

sir, I do not. 

Q Did you make any memorandum in any 'book? A No, 

I did not. 

Q

 

Didn't write it anywhere at all? A No, sir. 

But you are willing to testif 

not be mistaAir A yes, sir. 

q

 

That this was the 18th of March'? A.Yea, sir. 

How, long salter that were the 40 rods delivered: 

at your place? A Two or three days afterwards. 

Not later? A No, sir; not later* 

Deliever in broad daylight? A Test a 

q What did 3:roll do with those 40 rode?  A X just Ort 

them Where we got them in the fr`ont .of the attire* 

Q In the front Of the Iftore? A Ybo, oit* 

q . You have a store that, faces Christopher street? 



s sir. 

A. busy street over there?  A Yes, sir. 

q Bow long thereafter-did Max Cohen come to see You 

A Well, he came right in after the ;Os came there.. 

44 The same day? A Ires sir. 

Q Daylight? A yes sir* 

Q Were there people in the store when he came in? 

A Yes sir 

Q A lot of them dontt know about a lot, one  

or two anywaye 

There were s veral people? A Yea, sir. 

(a You and Your father? A yist sir. 

q And a eouple of mere gentlemen? A I think s 

A He ,wanted to know what we *ould give for them; he said 

he waplwilling to sell them for $2.00 a pi!eet and he would 

bring them down to a dollar a piece, if we could usethem. 

Q Did he speak in the presence of all these people 

A He spoke in the presence of one 

q Outside of yourself and your father?700, six'. 

q .An outsider? A yea, air. 

Q What did you or4your father 0 A My father told h 

he AidnIt think we Could u0e them. 

q d he ask for a phOok? A 

borrow $25 on the 'rode. 



9a4.0.1.1.-IlksizisfilitZ9164:tUVSFERAINfaµ.. ritk264,00144104,683fF4igt.* 

Q Borrow money froth you 

Was it in payment Of these rode? 4.4 No, air 

Q He EF3Xed for a check? A For a check, yes, 

tz Re said, "Can't you give me a check for 

n the presence .of these strangers? A Yes, 

Q of these two strangers? 

Q Who ever was there? 

MR. JACOBY: How ManY were 

THE WITNESS: Only* CUte. 

Q Do yoteIribw who he was? A No, air,. 1 do not OxaCtly 

remember,now. 
BY MR. =NOM: 

Now, Mr. parke, didn,t Cohen while he was 

store, while you had these 40 rods ask you to 

rods An the back of the store? A No, sir. 

Q To keep them out of view so that everybod 

Q Display them to the beat advantage? A Yes, 

it Put them in the window if you (Mule A Pat them 

n the. window, 



.. . 

6 

He didn8t.ask you A We didntt Put them in the 

window if we didnit-buY them. 

Q But he made a proposition to you to leave them there 

on consignment as you say? A Yes, sir. 

Q In other words he said he keep them hare it you sell 

them you will pay men? A Yee, sir.  

q xr you can'''t Bentham you won it pay me, and return 

them, is that right? A yes sir. 

Q, Return them? A Yes, sir. 

Q In other words the property was to remain his until 

you sold or returned them? A Yes, Sir. 

q Did he say that in the presenoe of yourfather, Your-

,self ans this stranger? A yes, sir. 

Q He told you that they were gotten Where? A At aucthon4 

Q Did he say these rods came from auction? A MO 

asked him where he 'tot them and he said he got them at 

auction. 

Q Do you remember patticularly whether he said he  0 

them at auction or they were gotten at auction? 

I can't exactly remember. 

He may have said these rods were gotten at auction? 

A He might have said that. 

Q, NOW was there 

see yaU? A nosir. 

nY man vr hit when he came to 



At no time? A No, sir, at no time. 

Q Riven when he came to take them back? A When he 

totake them back there was a man with him. 

Is that Mr. Levinson? A 

q What was Ma name, Clark? A The man he sent was 

a man named Comiskey, he came on a wagon and took them 

when he brought them there was nobdy with him 

How many times in all was he in your store? 

A About four or five times. 

Edolt time he spoke in the prenoe of anybody that 

Was there? A ea,-,•  air. 

Sppke in a liud tone? A ,res, air. 

q 'Natural tone of voice? A Yea, air. 

Q, Did not call you aide to Speak to you? A 

q Did not call your father aside to speak ? 

• Q, When he asked for a Check your tther said he could• 

not give him a check? A. Yea, sir. 

q That was all that happened ? 'A Yea., Biz 

Q There is no feeling between yourself and Mr. Cohan 

BOtween Your father and MX. Cohen? 4 NO,. sir. 



He paid you for the 

BY A JUROR: 

(1 When he brought this rod to you to sell he asked 

you $2 for that? A Yes :air. 

Q You said they were too high? A yes, sir. 

Are you a dealer in rods? A yes, sire 

q You buy rods? A Yes, sirs 

,Q What was the value of that rod when he asked you 

A The value was worth about $18 a doses,* , 

(1 When he asked you $2 it was 50 cents more than the 

rod was worth? A Yes, sir; we didn't say we would buy 

them; he offered it for a dollar. 

A JUROR: Is there anything in the testi-

mony of any Witness, so far Mr. Shuler or anYt one 

else to show what the price was? 

THE WITNESS: The exact value is ,21'a dozen 

.BY THE FIRST JUROR: 

You nentioned that you spoke to A police officer: 

about these rods? A 



T1COBY The juror salts a question which, 

should *be very glad to have 'the witness answer 

but I consider it is incompetent. If the counsel 

has no objection the witness may answer 'it. 

MR SPIEEBERG I haven't any obj eetion to 

anything that the jury wish. 

q

 

Why did You give the rod to ffioer Miller? 

A Mr. Miller asked MA for it, 

q Asked you forthe rod? A yes, sir. 

q He 'knew you had thoee rods? had that one. 

q You had told him you had these rode here? 

A had that one. 

4 You told him? A yes, sir/ 

Why did you tell him? A Well, I donet likw to 

state that. / notified Mr. Miller I had OAS rod; 

be Said these rods were missing, and that he would like 

to find out where they were. I notified Mr. linter. 

Do you know how he heard there were rods around 

notified Mt. Miller. 

Why did you do that? A Well, becaue they sent out 

an order that these rode we -e stolen, 

BY MR XACOBY 

They wer aearchirj a-ound among Places !here rods 

wero for sale and among them your place? A yet,sir. 



q A postal card? A Yes, sir. 

That is what you received from the Detective Bureau 

Atid You?' A No, sir, we didn't get thie from the Detective 

Q Did somebody call your attention 

a man named Slevini 
/a MR. JACOBY: 

Q There was an advertisement in the paper, isn t 

that it? A tee, sir. 

Q, Is that right? A Yes 

BY MR. SPIELBER" 

Q When did you get notice. that the rods were stolen, 

when you had them in your possession 

q After you saw CdhenT 
one 

Q How did you happen to keep ihis/r04 did.: 

buy any? A That was left thee waiting for Cohen to t 

it; that was a :sample rod.: ..• 



WEIA it Cohen himself? A Y 

q, Mid you give lam the 40? A 

Did You count them over, all in one bundle? 

bave him that bundle that was left there. 

Q You kept one back? A That rod was a sample, 

that was given first as a sample. 

Q You ke t the sample? A It was there Any tinie he 

A No, sir. 

You just held it back, didn,t You? A 

just left it there. 

q Now you say that the value of these rods Was about; 

75 a piece? A Yes, sir., 

-q $21 a dozen? A Yes, sir. 

Is that right? A Yes, sir. 

Q How many of those rods have you seen in your very 

life? A How ,many of them? 

Q How many, in a generalway? A 1 havenIt seen man 

like that; I haven't seen many :Like that before. 

Q How do you know this is worth *21 a dozen? 

Because the man from Montague City 

Q You don't know anything of your own knowledge? 



valued the..rö4 about I8 a. dozens 

You valued the rod about *18 a dozer'? A Yea, si 

The wholesale price? A Yes, sir. 

q

 

He was asking $2 a piece he was trz rig to make 

little profit on the rod? A Well I don't know whattit 

Wholesale Price was. 

Q Is that much out of he war, 

,4 Only $6 a dozen, that is all. 

Q A dollar a piece isn't much out or the way, to 

buy it for, you being a wholesaler? A Tha is muCh lese 

than the wholesale price. 

Tt is worth a dollar a piece? A Yes sir, 

Q YoU could afford to buy that for 1 and sell it 

for a dollar and a half? A We could/let sell them that 

the trouble, 

q You can't sell them in his country, at, the 

idea/ A Yes, sir. 

,QWh re is yorfahr/ A My is in Thilad 

a. 

He 18 not here? A No, 

Q Mt Parke when you took thie rod, ? 

Cohen in the tore? A Yes, six* 

Q In broad daylight? A !ea atr 



did not 

Did you examine the 40 rods? A: 1r 

did -laok at the other 40. 

d you look at any one of the 40? A Only at t 

box they were in; I never took them out of the box they 

were in to look at them. 

q *ill you tell me whether any q, the other reds 
hat  part cut out? A I didnat look at the other 

notice this part cut out? A 

When? A In our place. 

When? A I can't exactly tell -you Wh 

You don't remember? A No sir. 

You never took notice to it before now? A I notice 

it when the detective got it, yes, sir. 

ot, When the detective had it you noticed it? A nen 

1 gave it to them. 

Q That is right, when he gave this od to Miller: 

you noticed that there was something out out of  

sir. 

Bu when you took lit fronu Dethen you didn t 

iy? A No, air 

Q When you brought it to your pce1. before 

.an offer, you and your, father locked it over preitY 04111-



At that time you di,dn t notice that? 
4. 

(No answer. 

BY 'LIR, XACOBY: 

sir. 

BY YR SPIELBERG:' 

Vr. Parke during the time that Mr. 

Q• At the time you talked abo t it to your father? 

A

 

The, sir. 

During all the various occasions that you have 

testified to, four or five times, Cohen came to YoUr 

place, did you ever notice that this thing was cut cut? 

yes, sir. 

Q When was it that you notidod that? 

a few days after we had it, 

Q When you gave it to Viller„ the detective? A Yee 

That is the time you noticed it/ A 

Q You don't knOw wht) did the cutting? 

1 do not. 

Q This rod waa in your store? A ytis 

With the great many other things? A Yes 



that when it came time to have when the time 

take these rods back from you other people called for 

them and not Cohen? A There was a man named Cotiskey 

Q, The two came into your store? A Yes 

Q Didn't you teSta.fy that C8miskey came into the, 

store? A Comiskey came inside and Cohen was right there, 

he stood right by the (War. 

ct And ordered these rods to be  away. A Y 

This was also in broad daylight? A Yes air; it 

was in the morning, 

Q When you heard ti ese things were stolen from some 

unknown source did you go to see Cohen/ A 

Q, You told Miller about it A Yes sir. 

Q, 'What did you tell iVriller, "Cohen has some rods". 

A Yes sir. 

Q, Did you tell Miner the whole tory that Cohen 

tried to sell you? A Yeas sirs 

Q, That he was there on a 'number, of accessions? 

A Yes, sir 

Q, And the rods were in your possession for all o 

the  time? A Yea r. 



ati13. one rod remained in your possession? 

Yes 

q, Cohen was not very- anxious to get this one rod 

back was he. A I don't know. 

ti He did not call f He was there, I guess. 

eeo I was out. 

He was there when you were out? A Yes, air, 

When he took these rods back, did he count them 

to see whether they were all there? A No, sir they were 

delivered in the same bundle they came iflo 

Q. He took them in a bundle? A Yee, s 

ct He didn't ask you for the original rod he had given 

Never asked you to return ii,? A No, sir. 

Q, Cohen never OaMe and asked you for that rod.? 

RED CUNZ,awitness fortePeckple hexing been• du 

sworn, testified as follows: 

RECT EXAMINATION BY MR. TACOBY: 

Mr. CUns yoghave been living in 'flew York all your 

e haven't you/ A Ye 

Q You have pleaded guilty to the crime of criminally r!3*" 



caving stolen property, haven't you? A Yes 

'iott Were you sentenced to punishmentl A Y 

Q, Then. A The 25th of Xune. 

4 What punishment did you get? A Six months 

Penitentiar#. 

Q, Blaekwell Is Island/ A Yes,. sir. 

Q, You have served your time? A Yea, 

Q Now, do you know a man named Comiskey?, 

A Yes, sir. 

Q Do you know the defendant/ A Yes, air. 

Did you ever see the defendant together with Co-

eyl yes or no? A No, sir. 

Q What is that? A No, sir. 

GI Were you over with Comiske3r and the defendant there 

together? A We were down in the junk shop. 

Q, Now, When wag the first time that you and Comiekey 

and Vide defendant were in the junk shop together? A The 

last week in tfarch, 1910. 

Q Did you go down there with Comiskey? A yes, sir. 

Q, Was the defendant there? A Yes, air he and his  

wife. 

Q, Was there a talk there? A The, sir. 

Q Tell us everything that was 244 at that time by 

you, Comiskey and the defendants A X and Comiskey went down 



q What did You tell him? A Asked him.to buy iive 

watches that had been stolen offa truck. 

Q Did you tell him that. A Yes, sir. 

What did he say He said he would take them, 

go down to the market, eir value is, arid 

he would pay us afterwards for them, 

q How many watches did you speak 

A Viva; they looked something like automobile clocks. 

q Big things? A Yes sir; about that big. 

(Indicating) 

Q Well, Was there any conversation about anything 

else? ' A Well, he said he was short of money, he has .been 

arrested tor the fishing poles* 

q Tell us what he aaid.ahout the fishing Poles? 

A He 0 that he has been arrested for buying fishing• 

that he had cut up the rest of them and burned them, 

' in the back of the roam* 

Who said that* A Cohen.. 

q Cohen said that 

q Did you know anything about fishing Poles? A Well, 

new they lad been sold to him about tWo weeks before 

q Di4 You ever see the fishing poles? A yes, sir. 

q When did you firat ee 0117 fishing P01e0? A St 



ri0;fa Day; the day after the truck wars stolen. 

Q Where ciid you In 56th street. 

In what part of 56th street? 4 Between Second :an 

Nirst avenue. 

I show you People 0 Exhibit 2 and ask you whether. 

that is anything like the fishing poles that were stolen 

from the truck? A Yes, sir; that !8 them. 
isn't it? 

Q, That is one of them ik A yes, sir. 

Q Did you ever see any fishing poles like that in 

the possession of Cohen? A No, sir, / did not see none 

in the place. 

q Did he say anything about them except as you 

have told us?. A He said he cut the rest of them 

they only got one for evidence against him. 

Q That was When? A That was the last week jn Mama. 

Q Had you know Cohen before March, 1910? A No, 

Had you eVer h a 

CROSS EXAMINATION BY MR SPIEMERGI ' 

Tell me all dboUt it? A I heard he vas a receive 

instal t goods.. 



CI That MAX Cohail was an old fence? 

Q Por how many years was he a fence 

Q A good many years im New York, wasn 

hxte been for all I know. 

Q You knew 'tax Cohen was 

don't know, 1 heard it. 

Q, You said just now you heard Max Cohe 

yes, sir; I heard it. 

q Do you know any boys that used to ae 

you? A No, sir. 

q Didn't Comiskey tell you he sold to I 

Comiskey/ I knew him, aid Taylor. 

Q They sold a lot of stuff to Max 

What year was that? A 1910. 

Only then? A That is all I know. 

Did you hear anything about stolen property 

Before 1910, you didn It hear about any'lhing 

so when you said a moment ago you heard he vas an old fence, 

a man who buys stolen property A In 1910. 

q Only in 1910? A Yes, sir. 



a receiver of stolen goods. 

A Now the day when you went in there was the first time 

that you saw Cohen in your A Yes, sir. 

He and his wife were standing there? A Yes, air. 

Ct What did you say whefl you came in? A What did I say? 

A Hie wife knew Comiskey, didn't know mes 

q You didn t say anything at all as a matter of .fatt? 

A Well, afterwards I did; I didnIt approach her first be 

cause she didn't know me; she didn't approach me. 

Q Did you say anything? A No 

Q So, when you testified a moment ago, you asked 

m wouldn't he buy five watches you were mistaken? 

Camisk0,7 did. 

Q I asked you what you said. What did you say 

d dnet say anything to Cohen when 1 first went in. 

You didn't say what you were there for? A 

Q Did Cohen speak. to you two people? A Afterwards, 

He Said he had 40 of these don't 'know 

many he had. 

Q He said he had a lot of these rods? A Yes sir. 



And burned them in the back in the 

He sawed them up and burned them up. 

He destroyed them so that the police couldn't get t 

BY Tn. COURT: 

Did he say that he destroyed them so that the police 

could not get them? A He destroyed them; he told 11 8 

that they only had one fishing pole for evidence against 

Did he say he des o thea police cou* t 

get them? A He did. 

Or sa,y he simply destroyed them? A He destroye 

What did he say coumel i stating something 

additional to that. lf e said he cut them up, didn't he? 

Yes sire 

He burned the 

didntt tell you why he d, idthat, 

No sir; he did not tell :tie why. 

PiEliBBRG: 



e they? A Nell, they were, X believe, 

the man thatstole the truck. 

m' m. SPIPMSBRG: 

MR Comiskey, it has been teetified,to 

was the man that took the 40 rode. away. 

MR* SPIEG413.2R01, 

Q, Did you ever appear 

Court? A Yes, sir. 

Q At that time did you tell the same Story then .i 

the Police Court? A I did, yes, sir. 

Q The same story you are telling now? 

didn't include about the cutting the fishing poles .up,:.. 

Did you tell in the Police Court also when sworn to 

tell the truth that Coheb teld you that:he bad bough 

them; did you so swear? A Not,str; I said be 

had bought the fishing rode 

Q That is all you said at that timel# 

Q That was before you were convicted?• A 

was before I was convicted, but I had plead0,guilty 



before that. 

q You had pleaded guilt, before you testified, did ,you 

I made a statement before I went to XefferSen Market 

to assistant District Attorney Breen. 

Q, To Assistant District Attorney Breen? A Yes, sir, 

Q But you didn't 'make the statement that you made to 

day in PaffersOn Market? A 

about cutting the fishing poles up. 

Or burning, them? A No, Sir., 

Q, You vers not informed about that, were you? 

A No, sir, I didntt have time to ekplain that. 

Q They held hie without asking you any questions 

A Yes, sir. 

Q Now you pleaded guilty, that is you were not convicts 

by a trial jur,,I A No, sir. 
BY R. JACOBY: 

Q You pleaded guilty to receiving this stolen pro-

Q And disposing of it? A Yes, sir. 

(1 You took your punishment? A Yes, sir. 

Q You have done your time? A Yes Ear. 

Q You are not getting anything'for this testimony? 

A No, sir, not one penny; I am losing something by it 



Where are you working? „A Burns BrotherfLi 

Q The coal people? A Yes sirs 

q And have been how long? A For t.fo weeks. 

Q, You have got/your position with them now.l 

:ACOBY: 1 took his plea your Honor. 

4 Were you with Comiskey when he stole this horse 

and truck? A No, sir. 

How did you Game into it? A IItnthe 'boys. 

used to work for a man named Reahon:a truokman on 

tenth avenue. 

Q Speak so that the lait bur 

When did you work for Keahon? A In 1910. 

Q 1910? A Yes, sir; fused to come along thoa* 

docks, and plok up some of he shipments yqU know from 

the other side, and some of these boys used to load the 

.trucks up, and they used to get five or ten cents for thi041 



n that 

Q When did Comiskey first tell you that he Stole th 

was on the night of the 16th. 

Where yere you?' A I was o 19th treet and Tenth 

st came up from the stable. 

He met you. Did he have the horse and truck then 

q 'DiAlyou g Comisket/ at the time 

were delivered to Max 'Cohen? A Yes, sirs 

Q The defendant? A Ye 

q Did you see Comiskey deliver the goods 

q What bargain did he make with Max Cohen? A Well, 

he dide.t give no price; ho g,vo three WEI-liars for those 

watches. 

q I do not 'Inevita the watches, 

poles? A. No sir, I was not there. 

JACOBY: He said he was not present when 

the 2ahing rods were delivered to Max Cohen, but 

he has testified to a conversation that he heard 

or that he had with Max Cohan when he. Made A cer 

tam n Statement, 



SPIBIWIR ask that all this be etrio 

THE COURT: 

BY THE COURT: 

Q You were not with Comiskey at the time Comiskey 

delivered the fishing rods to Max Cohen/ A No, sir. 

How long had you known Malt Cohen before the incident 

of the watches being delivered to Max Cohen? A I didn't 

know him at al that was the first time I ever saw 

(I The first time you ever saw him/ A Yes, sirs 

BY THE FIRST XUROR: 

Q You swore in answer to a question before by say-

ing that he could not give you any money because he was ' 

in some trouble about fishing rods, and you stopped there, 

explaining why he had cut these up you say that he cut th 

up? A Yes, sir, 

Q When you asked him about the watches? A Yea, a 

be said he could not pay us the full value of the watches 

because be was in trouble on account of fishingPolas. 

A Yes, air. 

Q As I understand you? A Yes, air. 

Did he stop there to find out what the watches were 

worth? A No, sir; three dollars he paid us, and he took 



q Y012 took the three dollars? A Yes, sirs 

q What sort of watches were they? A Well, don 

know* they were silver, like nickel plated, something like 

an automobile olooko 

Big clocks? A Yes, Oir. 

They were automobile clocks? A Yes, sir; eome 

.t ins like thats 

Did Max Cohen ask you where you 

He knew where. 

Did he ask you where you got them? A He did not; 

Comiskey had told him where the fishing poles Cisme from, 

You went in there and told him you had flys watches 

stolen from a truck didntt you, did you tell him that? 

A No, sir, Idid not. 

(4, Where did you tell him you got the watches from or 

the clocks did he ask you where you got the watches from 

A On that day?' Not for the watches he did not, 

(I Didn't you say before you told him these watches 

were stolen off a truck? A Comiskey told hiZ,that.the 

fishing poles were stolen, 
BY MR, SPISLBERG: ! 

Q I ask you now (ildn!t you SVOar, a moment ag 

ply to questions put to you by this gentleman that- they 

were taken off a truck didn t yOg 00 swear to that?" A I 

don't remember saying that 



don'tia  remember saying. that? 

R. SPIELBERG: Iwould ask that the stenographers 

minutes be read* 

q I understood you to testify that you went 

with five watches, is that right? A 7ea, sir. 

Q You asked him to b sir. 

Q You told him they were stolen from 

that so you so testified/ 

THE COURT': Let the witness answer. 

Q Did you tell Cohen at the time you sad him the: 

watches that they had been stolen from'a truck, answer, 

. that yes or no. A Well, I don't remember whether 1 did 

q Did you so testify to it to day, that 

to know, if you did why did you? 

BY MR. SPIEXBERG: 

Q Did you so testify, when you came in you said .tho 

watches had been stolen off a truck, didnit.you say 80 

today, did you so testify today that when you went in' 

with the watches to nohen that you told COhen that these 

watches were stolen fro! a truck? A No 41ir, don't 



STaraNRGI 

Now, if you ,did say 's°, you lied , didn 

(No answer.) 

THE COURT: The witness gays doesn 

memberhaving said so. 

(The stenographer reads the testimony 

THE COURT: That testimony does not ot,rectly 

state that he did* 

3:31( A JUROR: 

(1 When you told nt that did you tell him they were 

stolen from a truck? 

THE COURT': The witnese pays be did not telI 

him they were stolen from a truck* The watchers were 

stolen from 4 truck* 

Q Did you tell.Max Cohen the watches were . tolen from a 

truck? A .They were stolen from a truck* 

Didyou tell him they were stolen from 4 truck? 

A Well, I don't remember saying that, if I did 0 that 

THE COURT: He says he does not remember. 

AU y'L"ant is his best recollection. Be Says 

that he does not remember having told Cohen theY 
were stolen from a truck, 



BY THE PIRST JP0R: 

Q When you said stolen from the same truck —as the 

Yes, sir. 

q Were they stolen from that same 

They were stolen from the same truck as the fish 

rode were stolen from? A Yea, far, 

BY MR XACaSY: 

Q And the watch move 

watbh movements. 

Q Prom the Wal ham Watch Company? A Yes, sir. 

Q Did you give any of the watch movements to Cohen? 

(Stricken out.) 

Q, Rave you any knowledge wheth 

movements? A 1 heard that Comisks; 

(Stricken out.) 

0 instruOt" 

the jury that the value of the articles, if any, 'which 

might have been criminally received by anybody ham 

ho relation to the crime; in other words that 

the crime of criminally receiving does not depend 

upon the va"ue of the articles received. 

TRB COURT: The juror wanted to know the. 

price for the purpose, m4bably, of ascertaining 

whether two dollars or a dollar was a high or low 



MR..,TACOBY: ed,. that., Officer 

Miller will testify that this identical rod, 

pie's itxhibit 2 was received from Parke .towards the 

end .of /4aroh, 1910, and that it remained in his 

possession continually until delivered- to Assistant. 

District Attorney Jacoby. Assistant District 

Attorney Jacoby will teatif,7, if call that he r.izceiVe 

People's Exhibit 2 from Officer Miller on February' 

24, Ina., and has had it in his possession oonliiri!rn 

=ugly Up to thee time of the trial. 1t is also  

conceded that Officer Wazansky will testify. that 

he arrested the defendant Cohen,. . 

PEOPLE REST. 



PN01,1.. vs. PO}flN. 53 

R.SPIELBERG:Now I move that the indictment. 

be dismissed and the defendant diScharged from. ..custody 

on the Ground that the people have failed to make,:eut. 

prima facie case. I will ask your Honor arm''toh  

a VDcI1ct of not guilt because there •is no proof 

that he examined it while being manufactured and placed-

it in the aswni.n L1 that to be true there 

is rio proof to connect the defendant with the  rod,. or 

with knowlette tha.t it was stolen. The other witnesses, 

McAllister, Kelly and the others testified that som 

case that looked like thousand of other case which 

. they had handled and which was only distinguished,. 

by the lette s"A. B." meaning Austin' 31 al dwi et. Comp,ai7. 

in their minds. There ahsolu1'e2y nOthints to Onnect 

this rod with the defendant. I Ask that your. Honor 

dismiss the indictment. 

THE COURT: o there is enough to the urY• 

One wtness testifted to a convarsatiOn with die.• defendant. 

104 I$1100BY1 Outside of that your onor, 

t:!lere is uple e denoe 'That thiS pai'tiotaat rod w40 

part of 4lot of rop trnt Cohen offered to 11011 to 



THE COURT : Sofar as the identifi ofItion . of the 

8thuler testified that he had never manufacture 

any of this kind of 'rod be 1.* had never shipped 

t this .one particular lot of rods of this . ind to this. 

'pertiotabx firm. 

11R. SPITES-MO:: 1 concede all that anA your 

Honor is Undoubtedly correct, hut they have not suc-

ceeded in proving a *larceny of these particular 

the case fa1ls short of proof that a larcenk 

Aitted on these particular goods, 

Motion denied; exception. 

SPIRTJBPAG: Defendant rests, and renews his 

If the District Atto le:; is not going to 

2.7.R. JAG 

3iR. SPIELBERG: 

e Jury pn his Eanor Is 

7111 SPIELRERG: Then I am going the defendant.... 

on the stand if the:, In to he an adj ournment 

THE COURT: We will have to suspend until. 



• procedure and a journed the 'further trial of' the, 

until tomorrow April 4  1911 at 10.30 ,clock.. 

0 Y. Ell, the clef 

as follows: 

EXAMINATION Bv S.PIET:q1CR. . 

ts is that? A Back of ICUigston, on a:.. 

on, 1.Y.?. A ?es, sir. 

;ipur busIness? 1.)e famine. 

Four, weekE3 now. 



You live With your  wife and children? 

Q Up inLiber yville. 

How .old .a ihirty-nine. 

Q, How ns-are. you in America? Since 1807. 

About 14.70ars? 

4 When you carp to ii countr7 wttat was your occupa-, 

tion? A Pedler with dry goods and a pushcart. 

Q And then? A Then I was in the //wary line 

Ossinin, Yr, 

Q :Where Sing in Prison is? A Yes, sir. 

Q How long were you at Ossining?' A Sj Years. 

4 Grocer,:; business?. A 

You owned your own prop-rty? A Yes, sir. 

When did you 

Q Now prior to being six years in Ossining you 

were in New iork nity, efor you bought the house i 

Ossining? A Yes, sir. 

4 You lived in New York? I Uved in 

4 When did you buy the nkshop in Greenwich straet? 

A That was somWhere along the 5t Yehruari Or in nIxtoli; 



started the first of Ilexch. 

How long were you in the junk business i Tew Yor 

City? A A rtionth. 

0 SOW long after, your arrest,after you were arrested. 

tx.ow long id you remain irf the business? A After X was'. 

Arrested aZout seven or e itt days t or ten. 

0, What did roll do thn A I went in the (*airy 

business out in Ter ey City. 

Q, You sold out? A I gave •t up entrely. 

Q, You were there aU told about four weeks" 

A Yes, sir. 

Have you ,ever ha,d a junk hop hetre or since? 

A tee, ear, I had about eight or nine years ago, eight 

Or nine years ago about six mon.hs or seven at that time:; 

about oig1t or nine rears ago. 

You Light & daai in iTe re ey City? A Yee- Sit 

Q After you gave up VIAe unksnop in Greenwich st'reet. clad 

you go to ,Te s A Yes, sir, I went ,to a.ersey and. 

a dairy. 

Q Where in Jerse,'? A ,Tersey City Heights. 

Q, How long 

riOta last. April trnti1D.eo-eMberi 

VThat did you  do in DeceMber? A In DeoVpib,"017' I so 



this04d, I poOglit a farm  iberVviIte, 

You are livinn there now? A YeEr„ sar. 

That vats last December? 

still have the farm in Libertyville no*? 

Q You live up there? 

Q were yo ever arreeted or oonvioted in ,our life 

rever in my life; not a day. 

did you have 

o the month of Narch last year 

your possessienif .44, Yes 143 

is rod, ten us distinotlY and 

day in March, I can 

what day it was out 

pack of cigarettes in the cigar' store neXt door tp 

bought cigarettes there ..a114. 

knows me,Ile recognized me I saw you salimher0 

he says to tne. So I looked at him, and T ociAld not exac*l 

remember, and when T was living at Ossining 

pa- wice tl,ere .,das 4 parade and that man was 

tr4veling wi h some flags and UttOnS, and that 'man ouved. 

t I didn't catch on to him at that `time* 

He reminded me of Utz 'remember I waS in 

your house", I aid, 

in 
7 
otion all 

u doing now 



store and h.ilad.. a )und.le n his:ha:rid 

alkn to me, arc he has said he':. • .1.4r.Oul 

these poles if he could do 

never handle any poles, but 1 will tel• 

I know a fellow who painted a sign f r the junks 

arid i a 17 him hanging some of these things• in his 

and 1 think •he the tun w111 buy them: 

How lari was it before this conversation with this 

man, that you. had the n made? . A should say about 

sight or nine days, ing like 

'here did you have that sign nadelA Parks 

place in Christopher s 

cl Had you known Parke's hefoDe the day that you had 

How did !.ou to Iparke's? A To have him 

S s.itn; it is near the eighl'orhood; I inquired of 

the sign, Vain 

there, the third 'block. 

•What was narkeisbusiness? A Painting' and these 

:Ping rods? A  

Q Did ae have a store? 

Q That is all you knew of 1:041.6ke a? 

1416 



Now what did you du 

will go up to this man and will inquire" becauSP 

didn't thilik about the pole thdt there .should be anrthi 

the least thing, I didOet think tiere was ath.ng 

Wong with it,and I wouldn.t haVe touehe4 it 

n arrangement on themi 

if ot ..40 1 would make 4 this tranact.ion; I. 

ing them .otethe and 'when 

th.e man di&tt have enough to pay for 

Who didn't have? A Parke's din't have money, 

to ay for these poles. 

7hich Mr.. Parke's were you talking With? A 

and then the old maz . tame, and: 

1.,u51ne83 was done with h 

n ahead check". 

pay for 

On Mond he some ii. tUe h usifle$:S over n NeW TergeY 

and suppose e came to ”ew York from there,, and b.e 'aid 

"1 will tell YOU what I will do, I have #4 b*re, you 

can keep the 11'.4 for me on account". He went away on MO#44 

and then Tuesday 441d; 

°Pat

 

'e 'low is here for his 'Money".And X çid not :0114 



and then he sal 4 that he w01.44 .Pay the:.b47-.4ntie 

And that was all I knew about it. 

Q Ji4 you take the rods t your place? A 1 

,o took them back? 

see them at Z  1, the only thing he told me was he cave the 

tack again to that Imad. 

Vhen '..rou went to p s 41.d you o alone or did your  

friend o with you? A I was going On t$*Me with him, but 

timesotcr  ,1 was oin along. 

At he beginning  you .went with your friend? 

name 
ItAtat was this maritho Wtts peddling! thee fla 

vman Lev4nson. 

Did he tell you where he liTed A Be told m 

he lives in .Attorney street, 

he ntloker; if I would have remem-hered it, X would hal-PH 

gene there to finc out where he 28., he toad me the -number, 

eemembe 

Q, Did you over see the wi esti nUnZ in:y% 

A '1,Tever in my life 

Q Did you ever sect a man named Mi 

Did a max come with five 1..1.144 Watehes, 

watches or clojc as you use on automobiles and show.themi 



-Q; And tell youthey were stolen? 

C Did yoi ever tell'him that you had the 40 

rods that YOu burned them, broke them to pieces and:'.deo, 

stroYed them? A No, sii, I aever talked with the other 

people; only Levinson; they :ever was oming to. talk: 

about them poles; the only traneao 

CROSS EXAMINATIOY BY MB XACOBY: 

this ju kshop 

in ttebruary, 1910? A 

?tart'd in business there? A Yes,  

done business as a junk dealer one eiht or 

nine years hefor' A Yes, sir, nine years before... 

,ot a brother- in-law named Levine :haven't yoU 

movements -iultham watch movements yesterda: dntt you? 

DidnIt you hear acne tsst,iuiony about 4 lot 

Waltham Watoh movements? A liPlittd 

Didn t you, as a 111 ttsr Of fat., receive about 



and from the ,same per8on that you got this fishine pole from 

with the ,information that they ere stolen good, sthl 

a truck on March 16th? 

MR. •SPIEL:PRP bject to that. Ther 

nothiig brourt out an the direct examination 

Ethout watch movem• 

THE COtT!T: I will allow hi answer ii 

Q, Didnt omisky, a man named Comisky br ng 

lot of watch movements? A No, . 

uaant you ve those watch movements ar send thosc 

y watch movements to your brother-in-lawSevine after 

or th reabouts? 

SPIMBYPG: 1 cioject t that as entirely' irrele 

and foreitn to ;his issue. There hasn't been 
ijhout 

introduced & nybody liaMed evane. 

or any watch movement. The District Attorney miGht 

well ask him about any transaction in his life. 



JAC= can  ask him about any wrong act 

his life. 

THE COURT: He MAY 

Q. What is your answer/ A Well at is my anewe 

heard of it one day that he was there. 

Q Weren't u t1-.e man from whoM he rot those •watc1t 

movements, yes or no? A Say that again. 

Q, Wereri" you the man from whom Levine gO% thoSegt611 

Last 7Alr;ch? 

Did you ere- see the *hole 

have een two bun 

Q Weren't they all "rro ght to your place? A Yes 

)dnt you brine them over or send them over to 

Mr. Tevinso and carried them oVet's.. 

Where is this man Levinson, you don't know., do 

never hulre seen h 7,1 since? A No, sir. 

.Tever saw him except the time he was Up there at 00g;11',.. 

ing at the 1udscn 'ulton Celebration? A 1 eawalim; aboU 

eight. rears ar;c4. 

D#Wt you 'sk Parke to tako these Q45 ad i4y And 



fled yesterday that you had bought these fishing'poles 

Q %At is that. 'Did you teii him y had bought 

the poles RA an auction sale? A 1øt that I had bou 

them. 

Q Did you t,ell him that anybody had bought them at i 

auction sale? A ves, sir,i told him that t. s man said, 

he boupht them in auction. 

Q Did you tell .:'.our counsel on direct etarnti.on 

that you asked Levinson where the poles) and he 

told you he bought .them at an auction sale? A -e• s, sir. 

Q You mean to say that? A yes, sir; *I Said it. 

Q If You didntt say it, you•mean't it? A Yes, 

You didnut know 

You 'didn't know Cothiskey? A ro, 

0. er saw him in your life? A No, sir. 

rever heard of him sin 

Q Have you ever heard of Comi noe? 'A 1 

Q You don't know what ha's become..of 

(I 'Do You know what has become of 



To you —no‘ what has ,become of your bro eri law 

Harry Levine? A 

SPIELBERG: I object to that as immaterial 

competent and irrelevant Mat has beooMe of anybody

is not bindi District Attorney' 

ant to Show that the man's entire family is in 

Sing And that his Iberia ,in 'Russia, 

to prejudice this jurY. Assume all this to be a faot. 

I object to the statemeit of counsel, and we desire your 

Honor's ruling. I think this is a high3.y improper 

MB. JACOBY The jus et ion vias "Do you now where you 

brotiler-in-laN that is the quGstao 

MR. SPIELBER4: Is this in any way geterial to this 

case. Isn't it simply done to rejudice te Jr 

You might as well aek hi "Where is your father, isn't he 

YACOBY: 

anywhere. We oily have the.statement of defendantf,s 

not suplested it 

The Di riot Attorney asked WknoWe. 

ins lives.That q4e0tio12,topu 1$4.propplr, 

1A,..SPITILWRG: I wi.1. stato to: hio 



writin. I think this is an improper met1;104 of cress-

axamination.' 

RtCOUBT*: Ra$ this witness testified that 1ie had 

any busi-ness relationS with Levine? 

MR. XADaPtt ye denes that he gave Levine 2.000 

watch mgvements, that e seld the* to him ør sent 

them to him. Be has denied that. 

B. S?I1L1G. I respec„fully submit, may it 

please the Court, that to show that Levine is doine; time 

under a. sentence would be improper.  I don't know whether• . 
and  

be is or is not; /N. I don't care. 

THE COURT:. I 'guess we will have 

BY A,JUROR: 

You kept a ,unkshop? 

(1 'What kind of a business h,d. you outside 

shop or did you. only keep a junkshop?' A , At that time 

I was only about a month or five weeks in it)and I. wasnit 

throught with Ossining yet. 

Q What did you keel, besides a junkshop, afl7 other thing 

heaide junk? A Nu, sir, nothinr at all. 

Q Row did you .come :to buy these fishing poles? 

A I didn't buy them, I said I didn't liur 

You kept nothing but jUnk? A I did* Vt.' tt 



thought i,1xoy were straight becatlse. wanted to make the 

00141niesion; if 7 knew that they.were wrong 

Did you know this man 

waa hie name; I thought he is a atraight,man and thai 

he only wanted me to help him out, ana. tomake 84 corbieeion 

that is all it was; I didnft b have anythin 

to do with theme 

statedl 

er d to your place? eir; the 

and they tent rir:h over to him. 

y last tin. t2• xere taken from Parke 

A go; sill, no more; 

(4 You nerer s 

BT r.f.. SPIELBERG: 

heard Parke'a testi:Tony 

resent w en 1...iose 40 :fishing rods were taken-

Parke's place? A. I say now that .40 not 



yOu hear, arkele testify yeeterdar 

that you were Parke s place when a man named .Comiske 

took the 40 poles away Did zPou.hear arkele testi 

to that? A I did not; I don't remember if he said, 

the other; I ae eross the street, the other 

block at the time he got th 

Q Did you hear Parke 'a say that you were tore 

or you didnvt ),ear him eat it. 

mistaken? A I don't know what i 

If he did sa,* so he was mistaken ? A 

w( T347: r0171/ 

ties in Parke's store or 

.or alonrside'of Parkels store at the time the vian came 

and took t)te "-ode 

we ly)oke with 

The same 'nun delivered the goo 

away? A 

Q And :rou were standinr riat ()cry/I:ten 



• pl oe and took thf :goods a 

at that:time; I don't know' it 

the Nan came tu Parke' a 

A 1 was in Ossining 

It has been testiri. d that you and a man rivalled 

Comiskey- took the poles to Parke. e plae You don't 

Nent ttere with a man n lied Levinson? A ves 

gAite sure it -vas Levinson? 

Q. Quite sure that 1 e man ..,ouve. t with there za 

nwried 'reVinsorl. that is he gave me.his 

emlnson, and e t2s ie f know h.its.fren beforetha 

T didn't see •'him in • over 

are; I aw him ht ;rears ago a d then at 

Hudson Flton parade at Osining 1 saw him 

rentemred his name was revins,on or eigh 

P.M ,TITROJ-1: 



71 

You say rou ct this sample rod f oM LevinsOn 

Yes1 ir. 

Q 1e  hrour.,,ht those 40 rods to the store s ore? 

A To ParkeIS start 

(1, Vito took theni them there A MO and Levinson 

Q. You and Levinson? A Tha, sir. 

How did Comiske oome to get them hack? 

know qomis 

testimony upon which the case i to he decided must dome 

froii the. w tness stand. 

IT.0W uoes Comi ke, coma to 11 in thni back" 

JACMY:. I.will explain that in My suzmning 

7o1;kncvi a 7.1an lamed flomisk 

(79 answer.) 

t"./e witn 

yOu life? 

ss, 7ounc riarke, testified..that you' 

oame in and 7jrou. tried to ell hitn these poles at 

a piece? A Yes, sir. 

(4 That is co-r'redt, is it A Y 

That he decl_ined to 1-9,ty them at 4, 0 a ace de h 

says, and you came down t 4a.00? A Yes, sir; 

satisfied if he sells them at $5...00 a piece. 



Re Says  t 42.UO was. abut AO ..00!WMOre than tb4. 

poles rere trorth. a-piece? 

4: Then 'y'ou came down 

Q That is co-reets is it. 

Q If you didn't think you owned the poles 

set that price with young. Parke? A It wasn't na. 

Q, The ,other man set the price? A Yea,, sir. 

• And ji"oung Parkecalled Wre than 

D ce there, and then flally you ôame back ,and Saidto him 

that you were i need of money1 needed p25, and .f he 

wouldnIt hy them t6 please loan rou $25 on the poles?: 

Wo, sir 

?I' A allsOR: 

$25 from pelts 

mayl,e it j nst I,etween them; 

Lal 1e tallctng? A •eybe I *as 

but he was the ram 

I was the man who was to make the 

aiwit '0014' 



A 

OW len& were thos r0 

how many days? A Abput 10 minutes, 

Q Before you took them to Parke's? A Yes, sir. 

IS that right? A Yes, sir. 

Did Comiskey carry them on back or did 

wagon? •A When? 

Q To take the 4 I'D 1 YmAr Plae0 to Parke 

oe? A I know howas with a wagon. 

•4 The 40 rods were at your place first, weremt they? 

They were col ing with a wagon, •and with' the. wagon 

nt right up to Parke' 

Did they Ilring them into our a0 f 

Q How long did.yop keep them 1n Arilr 

I tee. 

Then they put tiøn on 

Q 'Tau and a.m n yoti rtall 

,on aga.in? 

drove oler• to 

Parke 's place', i s that whatrou say? sir; 

U them, 'he 'iapoi va.s stanOno there.. 

t r:,:o over first with this rn 

Parke? A Nre air; with Levinson* . 

left the other stuff An your lace? A 

Q 1Tow will you please deseril)n th. man you cal 



About,'  :40 

.40? A Yes, sir. 

Q Was he short? A T0 sir, a od sized build 

your si4e.. (Indicatino the District Attorney.). 

t,tont Or than yOu 

Was it curved 

can 't understand 1„aa 

Dad he talk Bnglish like r do or did he talk vith a 

gn accent? A T sould uay he talked English about 

take him for a fo eicner or for a nativ 

foreigner. 

Q Was he a ,Tew Or not Jew? A A Jew jj 

BY THE nouRT. 

Q The :young man Cunz sa-p) that he was at yor I.)10.;66 

mie than once, tat e ac ,een there more than ,oho 

•feboilt tnat? A I don 

never saw him. 

Q ou. neir(-r saw omn ? A sir* 

Q Not at ail? A No 



Q Now What eOrt Q..f, -a Wacon did 

drive up• to your Lunkshop in? 

A top wagon? A 

OD wagon. 

Desoribelt,le wagon ato near as jai cafl? 

wagen, like. a mile waton. 

Tou say the T,evinson slept at your •hoeuse in 

stopped there tWo. days. 

ept at iour house for two da:!Ts? A Yes, s 

when it was te -udson-71.11ton 

Q \rot; had knowl him .before that? 

had known him abot It 
4 

in ht :rears until he cane 

Q, And eiht ;ears efore that? A Yes 

the 
(1 At ,Huth3onulton parade he slept t;-to .ay s in your. 



He ate• at your table? A Yes, 

row do you say then you met 'Via man Levinson 

tat day it was When you went out to buy soiie oigarette0I'. 

A Yes sir. 

q The ivanetepped up ,o you and said -- A re stepped 

be ore"?. A Yes, si 

Aid you looked Kt iiin 

youhad seeh s7qewhere 'before? A Yes, 4.r.0. 

recognize him 

had 1,een_with :Von :or two da7s?-

ato21 on to it right off, I didnft 'know his 

as  „—but Ite says, to me 

Sometime. 

he do in at the 

time yov kne moan before the W. 

A Sellint buttons flags and iie 

knew his face) 1).0 



tell .3r6.4 At 

A Yet,. sir.. , 

Selling fishin,., rod sir, not at that t 

Q That is last year vhen h these 40.fiP11,4AT 

rods to your junk shop? A He told me that. he buys them 

in the auction anythinr that he can get hold of. 

.Q He hute It auction anything he gets hold 

fishinr rode? A y didnIt come e%a•ctly to sell them 

me i wa just talkinr tLat 1e ()wile it. 

ar is Park's place from our place? 

ott knøw .any reason why 

• help him dispo-e of 

Jam himself'? A Acciden-

arettee, 

stor:'e and T caT16dhim out of the storgho 

t is line was sel ling .rode? 

10v, f the anount you could 

for the fishinc rods? A It took half an kour 

we oaxte to that talk; we ad a convertation. 

Q Westion repea A res, sir. 



411kW1#1#1.4.- e iad told /*:0.04t he was that hte.ss:Y 

. ye told m, but that is not,exactlY his 

business, sometimes he ) 378 dry goo s, sometimes  clothes: 

sometim he peddles whatever he •P,sta hold of to make 

that is Ohat he is doi 

(4 Let us get a u 

into you and told ',/ou that he wasellin fi hing rode 

among other things as we will put it noW? A 'Yes sir 

Q Among other things he was e1ling fi 

. Yes, 

is a man who, came 

(2 You were In the .uik 'husiness? A Tee, sir. 

• Q He came to :our 

in 't? A Yes, sir. 

Q And said if you would sell the rod 

give you 1 A Yea, sir. 

(I Did that mmite your uspicIoi at 

11,op with a wagon with 40 rods, 

Q Not a ,it? A rol sir. 

Q It would ;hit excite your suspiolon if a man vhOuld/ 

come in with 40 ,.ode, the rods new or apparently new' 

ofre 10;  if yoiJcoul t the oae.. on them;. 

that would not excite your suspicion? A Thv way 

said was that he sells them and I told hin th there: 

was a place on Christopher $ 

he II I that 

-,eet a man mho would buy thgm; 

1 1,1.4? wia 0 adari Se him you 



:DO 'you. know any reason ',IIly the Pred atm?,the nix 
had 
heeN 'whom you heard admit on Stand that aided 

• in stealing fi hing ro 

d against yet‘u1 

the man 1.)efore. 

c You know QT reasonhy thie marshould • say that 

he had bee.n at your place more than once? 

ell the roda 



tilat :mu were - farmer? a farm •and•a 

oardinc, house? 

_ow into 

How large a house? A Well 

ttle house adjoining it? 

) there since 

Deoellber? A All te \la:, till 

so t a livery 

Q You have A.livery 'Tveiness 

two orse there.. 

Q. A livery? A Yes, sir. 

PARKE, awitnesecIled On behalf,Of 

the p op1e in rOutt4 $ follows  



irnc 47:11;TATIO,N ,BY R. .J'AcoByt 

Q, Ti3J you describe the man Oomisicey? 

I could not .exactly describe him., 

Q • Did he te,' Alalish with a foreign 

Was he a Jew in appearanc 

Q Vas .he a. tail 

The first time that you saw 

cUd the' defendant. come with Com. 

Q Fe was alone?  A 

or was he, alone? 

'Imes did 11e and Comiskey come together?. 

sent with ki 

At t1atJt ilne *to spoke to you about10aning him 

the rods? A Mr. Qp.hOn• 



A trell 

:low a You kno 

could tell it by his accept. 

look like a J.evt? A I, think so. 

t.1nk the District Attornk does? 

Ourinr, al tA.'ese times that Cohen e 

I leave it to -oil IdGmen:t rou are a oun nan, don't  

answer ON.e que8ti Ut.1 e Titrict Attorney ha S a chanee' 

to Oject to it-- bras t ere aTrthing suspicious or 

;lanri.c.r Cipen dealt with you., yes or no. 

A The last occasion 

Q When he callb 

was nothins sne 

ell :ou these first? 



lked righ 

e to :four place and 'talked in 

(714) Covirt charres 

were dicharr,ed fl)r -er consideration 
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